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Referat 

 

1. Bemærkninger til referat og udsendt dagsorden. 

Ingen bemærkninger. 

 

2. Meddelelser fra formanden v. Michael Kristensen. 

Aktuelle og kommende sager i TU: 

− Udvalget gennemfører lejlighedsvis temature og besigtigelser og har senest været på 

tematur om grundvandsbeskyttelse. 

− Lokalplan 97 (Ballen Havn): Alle, der har afgivet høringssvar, har haft foretræde for 

udvalget. 

− Kommuneplantillæg vedr. energianlæg. Planen, der udpeger områder, hvor 

energianlæg er uønsket, indeholder 14 anbefalinger og vil blive drøftet på borgermøde 

inden årets udgang. 

− Prioritering af Lokalplaner 

− Aflysning af Lokalplan 75 

− Lokalplan 95 – Strandlyst 

− Lokalplan 96 – Samsø Efterskole 

− Forslag til tomgangsregulativ  

− Planstrategi påbegyndes 

− Bevaringsværdige bygninger 

− Regulering af brændeovne 

− Lokalplan forslag 100 – Erhvervsområde Tranebjerg 

− Lokalplan 99 – Langemark gl. museum 

− Lokalplan forslag 94 – Ilsemade 

− Forslag til vandforsyningsplan 

− Forslag til vandløbsregulativ for Sørenden 

− Revideret forslag til digeudpegning 

− Forslag til spildevandsplan 

− Forslag til Natura 2000 handleplaner 

 

3. Indkomne punkter til dagsordenen 

Inge-Dorthe Larsen orienterede fra Klimaudvalget. 



4. Status for naturprojekter i Samsø Kommune v. Bjarne Manstrup 

 

Naturgenopretning af Besser Made 

De to fonde - Den Danske Naturfond og 15. juni Fonden - har givet afslag på ansøgningen. 

Kommunen har arbejdet på dette projekt i en lang årrække, og det er derfor nedslående, at 

det ikke er lykkedes at finde en finansiering.  

Der afholdes orienteringsmøde med lodsejerne d. 29. november.  

 

Projekt BARREEF  

Samsø Kommune er valgt som eneste lokalitet blandt 14 ansøgere. Der forventes etableret 

et stenrev ved Strandskoven i vinteren 2023-24  med en dimension på 100 x 10 meter og 

en højde til vandoverfladen. Projektet til 2 mio. kr. finansieres af VELUX-Fonden og 

Vattenfall og gennemføres af DTU. 

 

Biodiversitetspuljen 

• Samarbejde med borgerforeninger er afregnet og stort set afsluttet. 

• 2-3 vandhuller ønskes oprenset. 2 §3-dispensationer er ansøgt – 1 afventer.  

• 2-3 gadekær ønskes oprenset. Der skal søges §3-dispensationer, og der skal tages 

slamprøver, før oprensningerne iværksættes. 

Udgifter til entreprenør / bortskaffelse af slam afgør i sidste ende hvor mange 

vandhuller / gadekær, der kan oprenses. 

 

Danmarks Vildeste Kommune 

Kommunens hjemmeside er blevet opdateret for nylig med årets aktiviteter og kommende 

planer. 

 

Tranebjerg Mose 

Samsø Spildevand vil etablere et forsinkelsesbassin. 

Bjarne har kontaktet 3 nabolodsejere, der gerne indgår i et fælles hegn mhp. afgræsning 

mad kreaturer (og evt. gutefår i en kortere periode). Lodsejerne er indforstået med på, at 

der skal være offentlig adgang. 

 

5. Bordet rundt – nyt fra foreningerne 

Friluftsrådet. Ole Bøgh Vinter opfordrede til at søge Friluftsrådets puljer. Der kan søges 

støtte til projekter fra 20.000 – 200.000 kr. Og så advokerede Ole for flere døde dyr i 

naturen. 

Danmarks Naturfredningsforening. Tamsin Fabricius orienterede om det netop afholdte 

årsmøde og omtalte en endnu uafsluttet sag om et læhegn i Langdalen. DN Samsø har 

modtaget en fornem donation på 3,3 mio. kr. 

Økologisk Samsø. Foreningen har købt en ejendom på Kolby Hovedgade og afholder 

strategimøde. Foreningen vil ansøge om at opføre nyt husmandsbrug. Nyt skal opføres før 

nedrivning af det gamle. 



Samsø Landboforening. Peder Kremmer nævnte BNBO-områdernes betydning for 

landmændene. Det ser dog ud til at være ved at falde på plads. Fra 2023 skal alle 

landmænd udlægge 4% af deres areal til brak. 

Dansk Ornitologisk forening. Mogens omtalte NOVANA optælling af alle vandfugle i 

perioden fra 4.-14. oktober. Stort set hele Stavns Fjord kan iagttages fra 3 udsigtspunkter 

(Endebjerg, Hesselholm og Besser Rev). Der blev optalt mellem 4-5000 fugle fordelt på 32 

arter, herunder: 14 svømmefugle, 2 hejrer, 9 vadefugle, 4 måger – samt 2 havørne. 

Samsø Energi- og Miljøkontor. Inge-Dorthe Larsen omtalte et afholdt møde for alle 

interesserede. Fin aften men et begrænset fremmøde. 

Samsø Ro- og Kajakklub. Holger Sørensen nævnte vejrets betydning for foreningens 

aktiviteter. I perioder med stærk blæst begrænses aktiviteterne meget. I stille vejr giver 

turene fine naturoplevelser i fjorden. 

 

6. Eventuelt 

Der er ikke fundet PFAS i drikkevandet på Samsø. 

 

 

 

 

Samsø d. 20. november 2022 

Bjarne Manstrup 
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